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Jednání 

S Úřadem pro zastupování státu ve věcech majetkových ve druhém pololetí roku probíhala 
intenzívní jednání, která se soustředila na vyřešení dlouholetého problému, kterým je 
využívání vybavení vedeného jako státní majetek. Bohužel zatím nedošlo k jednotnému 
konsensu, že veškerý státní majetek bude převeden muzeu bezplatně, byl pouze vyčleněn další 
seznam předmětů, který prošel schvalovacím procesem pracoviště v Brně, a bylo 
odsouhlaseno jeho bezúplatné převedení. Stále však zůstává nemalé množství položek 
v seznamu, ke kterým se zatím nadřízené pracoviště ÚZSVM v Brně nevyjádřilo a přetrvává 
obava, že Muzeum Velké Meziříčí si tyto položky bude muset odkoupit za cenu stanovenou 
jejich odhadcem. Z pohledu vedení muzea je toto nepřijatelné, neboť se jedná o předměty, 
které muzeum již jednou zaplatilo, navíc některé z nich jsou již dávno za odpisovou hranicí. 
Nezbývá než konstatovat, že se tento dlouholetý problém přesune do dalšího roku. 

Se zástupcem majitelů objektu ředitelka muzea jednala mnohokrát, řešeny byly různé 
technicko-provozní  problémy, dále propagace objektu v rámci hlavní sezóny, odběry energií 
a jejich vyúčtování. Nepatrně bylo již otevřeno téma nové nájemní smlouvy, které bude velmi 
aktuální v nadcházejícím roce. Ředitelka muzea by tato jednání zahájila velmi ráda hned jeho 
počátkem tak, aby v druhé polovině roku 2024 bylo k dispozici nové znění nájemní smlouvy. 

Mnoho jednání bylo směřováno i k zajištění historických slavností, které se tentokrát konaly 
v rámci projektu Národního památkového ústavu po stopách šlechtických rodů: Rod Harrachů 
– vznešenost zavazuje. Jednáno bylo s Asociací přátel vojenské historie Brno, vojenskými 
historickými spolky a dalšími z vystupujících. Díky navýšení rozpočtu slavností, schválenému 
radou města, se podařilo zajistit pestrý program v obvyklé kvalitě.  

I ve druhém pololetí roku pokračovala spolupráce s Prof. Michalem Stehlíkem, tentokrát se 
týkala oživení prostoru nové synagogy. Bylo dohodnuto, že v měsíci říjnu proběhne natáčení 
jeho populárního podcastu Přepište dějiny právě v prostorách synagogy. Jednalo se o první díl, 
další se uskuteční v jarních měsících následujícího roku. 

Ředitelka muzea se také zúčastnila několika jednání senátu Asociace muzeí a galerií v Praze, 
kde zastupovala krajskou sekci muzeí Kraje Vysočina. V listopadu pak proběhlo jednání krajské 
sekce Vysočina na půdě velkomeziříčského muzea, zástupci muzea byli seznámeni s výsledky 
konaných celostátních zasedání, a byly jim nastíněny výhledy do roku 2024. Celkem se 
zúčastnilo 12 zástupců muzeí, včetně krajských, mezi probíraná témata patřil plán činnosti a 
rozpočet AMG, nové projekty a připravované odborné semináře a konference. 

Pokračovala též jednání, která směřují k výstavní spolupráci velkomeziříčského muzea a 
Moravského zemského muzea. Jedná se o výstavu, která by mapovala a přibližovala 
návštěvnické veřejnosti mincovní nálezy z velkomeziříčského regionu. 

Stálý kontakt je samozřejmě udržován i se zřizovatelem muzea, ředitelka se zúčastnila všech 
rozpočtových jednání s radou města, i pracovního jednání zastupitelstva města. V případě 
jakýchkoliv dotazů či požadavků ze strany vedení města či vedoucího odboru kultury ihned 
aktivně reaguje a poskytuje součinnost. 
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Probíhala i spolupráce s infocentrem města, jeho pracovnice byly pravidelně informovány 
pracovníky muzea o plánovaných programech a akcích pro veřejnost. 

Vzhledem k tomu, že se v prostorách muzea konají svatební obřady, tak probíhá i intenzivní 
komunikace s matrikářkou města o možných termínech konání svatebních obřadů tak, aby 
nedocházelo ke kolizi s termíny konání kulturních akcí. 

Nelze opomenout i spolupráci s mateřskými, základními a středními školami, pro které 
muzeum připravuje programy. 

 

Ekonomika 

Hospodářský výsledek muzea za rok 2023 je zlepšený, výsledná částka činí 261 522,- Kč. 
Největší měrou se na její výši podílí úspora v nákladech za elektřinu, plyn, vodné a stočné, 
výnosy ze vstupného, a lepší výsledek v doplňkové činnosti. 

 

Personálie 

Nástupem sezónních průvodců došlo ke stabilizaci rozkolísané situace se zajištěním hlavní 
turistické sezóny. Celkem bylo přijato nakonec do brigádnického poměru šest studentů, 
převážnou většinu bylo nutno zapracovat, neboť s muzeem spolupracovali poprvé. Je zde však 
perspektiva, že i v nadcházejících letech se budou do našich řad vracet.  

Na pracovní pozici pokladní průvodce došlo k 31. prosinci k ukončení pracovního poměru, 
neboť byl uzavřen na dobu určitou, a to právě do konce roku 2023. 

Se začátkem roku 2024 tak bude nutno opět vyhlásit na tuto pozici výběrové řízení. Je to 
každoročně se opakující záležitost, neboť trvalým problémem je pracovní doba v kombinaci 
s finančním ohodnocením, které je velmi nízké. 

 

Práce se sbírkami 

Během druhého pololetí byl dokončen cyklus desetiletých inventarizací sbírkových předmětů 
vyplývající ze Zákona o ochraně sbírek muzejní povahy 122/2000 Sb. Během tohoto cyklu musí 
každý sbírkový předmět projít alespoň jednou pravidelnou inventarizací. V průběhu prosince 
bylo tedy vypracováno závěrečné hlášení a odesláno na Centrální evidenci sbírek ministerstva 
kultury.  

Byly připraveny dvě muzejní výstavy, které byly postaveny především na našich sbírkových 
předmětech. V případě výstavy o Františku Harrachovi se jednalo o zhruba 40 kusů 
trojrozměrných předmětů, které musely být vytipovány, vyhledány a připraveny pro výstavu. 
Vystaveny byly předměty související přímo s císařskými manévry a Harrachovým životem, 
které byly doplněny dalšími sbírkami dokreslující dobu přelomu 19. a 20. století.   
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Výstava 130. let Muzea Velké Meziříčí byla připravena pouze z vlastních sbírek. V tomto 
případě bylo představeno přes 50 kusů sbírkových předmětů mapujících jednotlivé fondy, ať 
už se jednalo o umění, militaria, řemesla, grafiku, staré tisky, cín, přírodovědu, textil či 
numismatiku. Právě numismatika se příliš často nevystavuje, a tak měli návštěvníci možnost 
prohlédnout si i zlaté mince z jabloňovského pokladu. 

Jednotlivé sbírkové fondy pravidelně představujeme v seriálu ve Velkomeziříčsku, kde má 
muzeum vyčleněnou celou stranu. Od července do prosince si čtenáři mohli přečíst zajímavosti 
o kuchyňských potřebách našich babiček, o předmětech vážících se k narození dítěte či o 
sbírkách souvisejících s císařskými manévry. Následovaly zajímavé cechovní předměty, 
tematika smrti a pohřbů a prosincový díl byl věnován psaní vánočních pohledů. Čtenáři tak 
získávají povědomí o muzejních sbírkách a zjišťují, že muzeum není pouze to, co vidí ve stálých 
expozicích či na výstavách, ale že v depozitářích máme uloženou řadu dalších zajímavých 
předmětů. 

 

Knihovna 

Bylo pokračováno v komplexní  inventarizaci knihovního fondu, která dle zákona o veřejných 
knihovnách probíhá pravidelně po pěti letech.  Druhé pololetí patřilo kontrole literatury 
týkající se fondu pozemních komunikací. Tyto knihy jsou uloženy na hospodářské budově „C“, 
jejich uložení není v mnohém vyhovující, ale bohužel vzhledem k nedostatečné kapacitě 
prostor není jiná možnost. 

Koncem roku potom proběhlo administrativní zpracování provedených fyzických inventur. Byl 
vypracován přehled nových přírůstků, dále seznam chybějících knih a nedílnou součástí 
dokumentace je i soupis nově dohledaných evidenčních čísel. Na počátku roku 2024 bude, dle 
výsledků vykonaných inventarizací, provedena aktualizace v systému CLAVIUS, aby došlo 
k souladu evidence a fyzického stavu jednotlivých uložených knihovních fondů. Budou hledány 
i možnosti, jak u části fondů zlepšit podmínky jejich uložení. 

 

Archiv a badatelé 

Materiály uložené v muzejním archivu byly využívány při obou posledních výstavách. Jelikož 
k Františku Harrachovi, kterému byla věnována předposlední výstava, nemáme dostatečné 
množství trojrozměrných předmětů, byly texty a exponáty doplněny větším množstvím kopií 
fotografií z našeho archivu. Vystaveny byly i některé z Harrachových čestných diplomů. 

V případě výstavy ke 130. výročí muzea byly fotografie využívány především na textové panely, 
které byly právě fotografiemi vhodně doplněny. V tomto případě bylo třeba projít zhruba 50 
sloh fotografií ve fondu fotodokumentace, odkud byly snímky vybírány.  
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Dotazy badatelů pocházely ve většině případů od soukromých osob, které hledaly informace 
ke svému vlastnímu bádání, nejednalo většinou se o žádné instituce.  Výjimkou byl projekt 
Sochy a města, kdy se jedná o unikátní projekt, jehož cílem je vytvoření nástrojů pro 
identifikaci, dokumentaci a popularizaci děl nemovitého kulturního dědictví – tedy 
uměleckých realizací vzniklých ve veřejném prostoru mezi lety 1950-1989. Pracovníkům jsme 
poskytli archivní fotografie z odhalení památné desky Františka Závišky a fotografii dnes již 
neexistujícího sousoší na budově Domu zdraví.  

V případě potřeby jsme vyhledávali také fotografie pro týdeník Velkomeziříčsko, ať už to byly 
fotografie z manévrů či například škola Světlá. Zájem byl také o legionářskou tematiku a 
velocipedisty. 

V převážné většině dotazy směřovaly k archivním materiálům, zájem byl i numismatickou 
sbírku. Konkrétně byly poskytnuty podrobné informace o zlatých dukátech z jabloňovského 
pokladu.  

Archivu se pak týkala také příprava skartačního řízení dokumentů z let 2006-2015. Materiály 
byly roztříděny dle skartačních znaků do skupin a byl pořízen jejich seznam. 

 

Statistika badatelů/ návštěv archivu a dotazů 2. pol. 2023: 

 výpůjček Interní  Externí Témata: 
Měsíc Počet celkem  b/n* b/n  
Červenec 
 

12 2/4 1/1 Karel Janíček, Kronika Stránecké 
Zhoře, legionáři, Šebestiánské nám., 
Antonín Střecha 

Srpen 31 2/6 2/2 Antonín Střecha, legionáři, prof. 
Záviška, starostové, parte, Mor. 
Hřbitov, Alpa VM, školy, kronika 
Str. Zhoře, Dům zdraví, C.a K. 
manévry, Zámek Stránecká Zhoř – 
šlechtitelská stanice 

Září 22 2/3 5/5 Rudolf Dočkal, velocipedisté 
(Střecha), letec Čermák, C. a K. 
manévry, legionáři, historie MVM, 
synagoga, pohledy na zámek ve 
fotografiích 

Říjen 26 3/6 3/0 Záviškova ul., Světlá, cihelna, kaple 
Lhotky, Židé, historie MVM, parte, 
projekt křižovatky, zámecké foto 

Listopad 108 4/12 2/1 Zaměstnanci Velkostatku, zámek 
Zahradiště + kalamita, zámek VM, 
vše o muzeu VM, výstavách, 
historii, filmy dokumentující činnost 
muzea, Vodičkovy vazby, textilní 
návrhy Ant. Večeř, Jiří Marek, 
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ZVV, Vánoční pohlednice a 
fotografie, Vysoký most.  

Prosinec 0 0/0 0/0 --- 

Celkem 199 13/31 13/9  
                                                                *b/n = badatel/návštěva 

 

Rok Harrachů 

Druhé pololetí letošního roku bylo ve znamení hned tří akcí vztahujících se k projektu 
Národního památkového ústavu Po stopách šlechtických rodů – Rok Harrachů. Vzhledem 
k tomu, že muzeum sídlí v budově zámku, byla Národním památkovým ústavem muzeu 
nabídnuta spolupráce. 

Od srpna do října se uskutečnily hned tři počiny, které byly zahrnuty v kalendáři již zmíněného 
projektu. V měsíci srpnu byla slavnostně otevřena výstava nesoucí název „Hrabě František 
Harrach – hospodář, filantrop a cestovatel“. Výstava mapovala nejen samotný život této 
významné osobnosti, ale texty byly doplněny množstvím poutavých a zajímavých fotografií 
především z našeho archivu, z nichž některé doposud nebyly publikovány a pro návštěvníky 
byly zcela nové. 

První zářijový víkend se uskutečnila druhá akce tohoto projektu, a to historické slavnosti 
věnované císařským manévrům. I do této akce se promítla postava majitele zámku Františka 
Harracha, který byl na letošní připomínce manévrů přítomen. 

Poslední počinem našeho muzea v rámci projektu byla prezentace během podzimního cyklu 
přednášek v muzeu v Jilemnici. Přednáška našeho muzea byla zaměřena nejen na Františka 
Harracha, ale posluchačům jsme představili i naše prohlídkové trasy, historii objektu a 
zajímavé exponáty. 

Díky projektu se muzeum snad dostalo do povědomí širšího okruhu potencionálních 
návštěvníků, kteří jej třeba nově objevili. Rovněž díky tomu byla navázána spolupráce i se 
zástupci jilemnického muzea a zámku Hrádek u Nechanic, se kterými nás spojuje právě rod 
Harrachů. 

 

Semináře, konference a přednášky 

Ve druhém pololetí se uskutečnila řada odborných seminářů a přednášek, kterých se zástupci 
muzea zúčastnili. 

Počátkem října se pražském zámku Ctěnice, který je pobočkou Muzea města Prahy, 
uskutečnilo již 11. setkání zástupců památek zapojených do projektu Objevuj památky. Spolu 
s dalšími 95 objekty napříč celou Českou republikou se snažíme spojit síly a společně 
propagovat méně známé památky, které nejsou spravovány Národním památkovým ústavem. 
Každý objekt má svůj prostor nejen v tištěné brožuře, ale také na společných webových 
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stránkách a na sociálních sítích. Díky tomu můžeme oslovit poměrně širokou škálu 
potencionálních návštěvníků. 

V polovině října se v kroměřížském muzeu uskutečnilo zasedání Komise regionální historie 
Moravy a Slezska, jehož členem je i zástupce našeho muzea. Na úvod byla projednávána a 
diskutována digitalizace a její praktické pojetí v muzeích, ať už se týká vybavení či lidských 
zdrojů. Druhý blok se zabýval problematikou spisové služby a skartací v muzeích z pohledu 
státního okresního archivu.  

Krkonošské muzeum v Jilemnici připravilo na podzimní období cyklus přednášek mapující 
zámku spjaté právě s rodem Harrachů. Díky tomu jsme měli možnost tamním posluchačům 
prezentovat nejen objekt, ve kterém sídlíme, ale i činnost samotného muzea. Byla připravena 
zhruba hodinová přednáška, která představila velkomeziříčský zámek a jeho historii, jednotlivé 
prohlídkové trasy a zajímavé exponáty. Zvláštní důraz byl kladen na osobu Františka Harracha, 
kterému byla věnována podstatná část přednášky. Byla představena jeho sběratelská, 
cestovatelská a hospodářská činnost (s důrazem na hydrobiologickou stanici), manévry 
v Meziříčí i v Sarajevu. Vše bylo doplněno obrazovou dokumentací z našeho archivu.  

Na konci října se v budově Národního muzea uskutečnila mezinárodní konference Muzeum a 
změna VI, kterou pořádala Asociace muzeí a galerií. Dvoudenní program byl rozčleněn do 5 
tematických bloků, kde vystoupilo celkem 33 přednášejících. Konference si kladla za cíl 
představit nové strategie, trendy, pohledy a vize a umožnit srovnání rozlišných názorů na 
fungování muzejní komunity a poskytnou prostor pro případnou diskuzi. Celý blok byl věnován 
problematice legislativy – vymezení, poslání a role muzeí ve společnosti a příprava 
registračního systému muzeí a galerií. 

V listopadu pak připravilo muzeum přednášku o Františku Harrachovi také pro Vlastivědnou 
a genealogickou společnost v Jupiter clubu. Jednalo se o prezentaci připomínající nejen 
Harrachův život, ale jednotlivé části se zaměřily na cestovatelskou, hospodářskou a 
charitativní činnost. Samotné informace byly doplněny množstvím fotografií z muzejního 
archivu, z nichž byly některé zveřejněny vůbec poprvé (například janovická lesní gravitační 
dráha). Součástí prezentace byl i filmový záznam z Harrachova pohřbu v roce 1937. 

 

             

Propagace a fotodokumentace 

Muzeum ke své prezentaci využívá hned několika možností. Plakáty v tištěné podobě 
vyvěšujeme ve vývěsce u kostela a díky informačnímu centru také ve vestibulu radnice.  

Informace o připravovaných či probíhajících akcích a výstavách jsou umisťovány nejen na 
webové stránky muzea, ale jsou rozesílány i na další webové portály a do tištěných médií. Díky 
tomu bylo ve druhém pololetí roku zveřejněno 45 příspěvků o činnosti muzea. 
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V letošním roce byly připraveny také dva billboardy, které byly umístěny na dálnici nad 
městem. První z poutačů zval na návštěvu muzea jako takového, druhý informoval o zářijových 
historických slavnostech. 

Každý měsíc má muzeum své místo i v tištěném Velkomeziříčsku, kde představujeme jeden ze 
sbírkových fondů. Představen je vždy tematický celek či fond, a to jak písemnou formou, tak 
samozřejmě i pomocí fotografií. Snahou článků je vybírat předměty zajímavé, popřípadě věci 
související s regionem. Můžeme tak ukázat čtenářům, že předměty nemusí být cenné jenom 
ve smyslu peněžní hodnoty, ale jejich cennost a unikátnost spočívá také v jejich příběhu.  

Muzeum se třikrát objevilo ve vysílání Českého rozhlasu Vysočina. Jednou se jednalo o 
pozvánku a následnou reportáž z historických slavností, další dva příspěvky se týkaly 
zajímavých sbírkových předmětů v rámci pořadu Příběhy Vysočiny. V srpnu byl odvysílán díl 
zaměřený na sbírku hodin, v prosinci jsme natáčeli díl o úmrtních oznámeních a pohřební 
tematice.  

Články o muzeu tedy byly zveřejněny ve Velkomeziříčsku, Medřičských listech, Žďárském 
deníku, Vysočině, Horáckých novinách a Mladé frontě Dnes. Z webových portálů můžeme 
zmínit ještě NovinyVM, elektronické verze již uvedených tištěných periodik, Seznam zprávy, 
Regionalist, Vysočina-news.cz a vysílání Českého rozhlasu Vysočina. 

Kromě webových stránek představuje muzeum svoji činnost také na sociálních sítích Facebook 
a Instragram, kde zveřejňuje nejen pozvánky na akce, ale také řadu zajímavých fotografií. Na 
Facebooku bylo zveřejněno 72 příspěvků, na Instagramu 12 příspěvků. Sdílíme nejen 
informace o plánovaných akcích, uskutečněných výstavách, ale sledujícím nabízíme také 
možnost pomyslně nahlédnout do našeho archivu díky historickým fotografiím.  

Na konci roku jsme potvrdili placenou inzerci v připravovaném magazímu Look at It!, pro který 
jsme připravili text zvoucí k prohlídce muzea doplněný poutavými fotografiemi. Magazíny 
budou bezplatně distribuovány v místech s turistickým potenciálem, jako jsou turistická 
centra, hotely či vlaky. 

Všechny akce a výstavy jsou pečlivě dokumentovány. Fotografie využíváme nejen 
k připravovaným článkům a slouží tedy pro propagační účely, ale všechny materiály jsou 
ukládány i do našeho archivu. 

 

Spolupráce se školami 

Se začátkem nového školního roku byla opět navázána spolupráce nejen s místními školami. 
Od září do listopadu si mohly školy vybírat hned z pěti nabízených programů, přičemž tři 
programy jsou stálé a budou pokračovat i v dalším roce (Čertova studna, Zlaté dno 
meziříčských řemesel, Meziříčská Davidova hvězda) a dva byly vytvořeny ke konkrétním 
výstavám (František Harrach – vznešenost zavazuje a Jak v Meziříčí muzeum vznikalo). 
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Nabídky programů využilo celkem 43 školních tříd od nejmenších dětí až po středoškoláky. 
Výukových programů se tak za druhé pololetí zúčastnilo 854 žáků 84 pedagogů. Větší polovinu 
(23 skupin) tvořily třídy přímo z Velkého Meziříčí, 20 tříd pak přijelo především z blízkých obcí 
(například Budišov, Oslavice, Tasov, Osová Bítýška,…). 

Největším zájem byl tentokrát o program Zlaté dno meziříčských řemesel, který jsme nabízeli 
v různých modifikacích od mateřských školek až po školy střední. Program, který navštívilo 23 
školních skupin, byl připraven přímo ve výstavním sále, kde se žáci seznámili s řemesly, která 
se v průběhu času ve městě vyskytovala. První část programu je spíše informativního rázu, kdy 
jsou děti seznámeny s historickými okolnostmi, ve druhé části už jsou přímo vtaženy do dění. 
Samotná náplň je vždy uzpůsobená věku, znalostem a potřebám konkrétních dětí, takže 
program není nikdy úplně stejný. Lektorka vždy reaguje na konkrétní třídu a děti v ní.  

Osm tříd navštívilo program připravený k výstavě o Františku Harrachovi, který měl za cíl 
žákům představit tuto významnou osobnost nejen velkomeziříčských dějin. Žáci získali  
informace o Harrachově životě, ale také ho poznali jako cestovatele, výborného hospodáře a 
podporovatele řady nejen meziříčských spolků. Část programu byla věnována také císařským 
manévrům, které se v okolí Meziříčí v roce 1909 konaly. Jelikož byl program koncipován pro 
druhý stupeň a střední školy, nenabízel již tolik her, ale i přesto se studenti mohli pustit 
například do vyplňování tematické křížovky. 

Stále oblíbeným mezi nejmladšími žáky zůstává program Čertova studna, kterou jsme nabízeli 
již druhý školní rok. Na podzim se s historií zámku a pověstí o čertovi přišlo seznámit šest 
školních skupin. První část programu se odehrává na vnitřním nádvoří, kde se děti mohou těšit 
i na scénku s loutkami, druhá část pak probíhá ve výstavním sále.  

Speciálně k výstavě ke 130. výročí vzniku muzea byl vytvořen program Jak v Meziříčí muzeum 
vznikalo. Jak název sám napovídá, věnoval se počátku meziříčského muzea – národopisná 
výstava 1893, výstava v Praze 1895, kdo se zasloužil o první sbírky nebo jak se muzeum 
postupně přemisťovalo. Součástí programu bylo i poznávání sbírkových předmětů, které byly 
pro žáky vybrány v depozitář. 

Posledním programem byla Meziříčská Davidova hvězda, která byla koncipována jako 
procházka bývalým židovským městem. Studenti načerpali informace o židovských dějinách 
města, o synagogách, ale třeba také o školství a židovských rituálech. Seznámili se se 
základními pojmy a mohli nahlédnout i do nové synagogy. Program absolvovalo pět školních 
tříd.  

 

Výstavy a akce 

První výstavou druhého pololetí byla výstava věnovaná hraběti Františku Harrachovi, kterou 
jsme se rovněž zapojili do projektu Rok Harrachů. Výstava byla otevřena 18. srpna slavnostní 
vernisáží, kterou uvedl sám František Harrach v podání herce Petra Tlustého. Výstava byla 
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otevřená až do 12. listopadu, za zvýhodněné vstupné ji měli možnost zhlédnout také 
návštěvníci historických slavností. 

Historické slavnosti se uskutečnily první zářijový víkend a nesly se v duchu císařských manévrů 
1909 a právě Františka Harracha.  

V měsíci říjnu muzeum uspořádalo v prostorách nové synagogy natáčení podcastu Přepište 
dějiny, který se věnoval historii židovského obyvatelstva ve Velké Meziříčí. Pořad Michala 
Stehlíka, Martina Gromana a Alberta Kubišty se setkal s nebývalým zájmem, mezi posluchači 
byli nejen místní, ale rovněž návštěvníci ze širokého okolí. 

Listopadový program se zaměřil na 130. výročí instituce, ke kterému byla připravena výstava. 
Slavnostní zahájení v zámecké jídelně se neslo ve znamení dobové módy přelomu 19. a 20. 
století, která návštěvníky přenesla právě do doby vzniku a rozvoje muzea. 

Bohatý kulturní program muzeum zakončilo druhou adventní neděli Zámeckým adventním 
koncertem, na kterém s vánočním programem vystoupil soubor Musica Festiva. 
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Jednotlivé výstavy a akce 
Hrabě František Harrach: filantrop, hospodář a cestovatel (19. 8. – 12. 11. 2024) 

 

Výstava byla zahájena slavnostní vernisáží, kde hosty přivítal samotný František Harrach 
v podání herce Petra Tlustého, což pro návštěvníky bylo jistě milé překvapení. 

Cílem výstavy bylo představit Harracha jako cestovatele, hospodáře a v neposlední řadě také 
podporovatele charitativních spolků. Vystaveny byly nejen předměty spojené přímo 
s hrabětem Harrachem, jako například dýmka, kterou daroval správci velkostatku Václavu 
Škvařilovi a která se dostala zase zpátky k Janu Podstatzkému-Lichtensteinovi. Na návštěvníky 
čekala také řada dobových fotografií, na kterých si mohli prohlédnout jednotlivé budovy a 
dvory velkostatku. Vystavena byla také řada fotografií z císařských manévrů, které se v okolí 
Velkého Meziříčí konaly v září roku 1909. Opomenuta nezůstala ani hydrobiologická stanice, 
jejíž slavnostní otevření v červnu 1930 dokonce dostalo i na titulní stranu Lidových novin.  

Zajímavostí výstavy byla nepochybně možnost zhlédnout filmový záznam pohřbu Františka 
Harracha z května 1937. Návštěvníci mohli obdivovat nejen velkolepost pohřbu samotného, 
ale díky záznamu si mohli prohlédnout také ulice města či konkrétní budovy tak, jak vypadaly 
právě v roce 1937. 
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Historické slavnosti (2. a 3. 9. 2023) 

 

Rakousko-uherský císař František Josef I. a německý císař Vilém II. se po 114 letech opět setkali na 
zámku ve Velkém Meziříčí. První zářijový víkend se uskutečnily tradiční historické slavnosti, které 
se tentokrát nesly v duchu císařských manévrů. 

Téma císařských manévrů nebylo zvoleno náhodně, i když se nejednalo o kulaté výročí. Uplynulý 
rok byl totiž Národním památkovým ústavem vyhlášen Rokem Harrachů a velkomeziříčské 
muzeum se historickými slavnostmi do tohoto celostátního projektu zapojilo.  Hostitelem 
vojenských manévrů v září roku 1909 byl totiž majitel velkomeziříčského zámku hrabě František 
Harrach. 

Pro návštěvníky byl připraven program jak na hlavním nádvoří, tak i v zámeckém parku. Program 
na pódiu nabídl divadelní představení, dobové módní přehlídky či hudební vystoupení v podání C. 
a k. komorního orchestru z Bratislavy. 

V zámeckém parku si příchozí mohli prohlédnout vojenské ležení a armádní výzbroj, navštívit polní 
poštu, zastřílet si ve flobertkové střelnici či ochutnat pokrmy z vojenské kuchyně. 

Po celý víkend bylo možné také navštívit zámecké a muzejní expozice, kterými prováděly 
kostýmované průvodkyně. Ve výstavním sále v přízemí hlavní budovy byla přístupná výstava 
věnovaná hraběti Františku Harrachovi.  
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Podcast Přepište dějiny (18. 10. 2023) 

 

Meziříčská nová synagoga poskytla prostor pro natočení dalšího z dílů podcastu Přepište dějiny 
Martina Gromana a Michala Stehlíka. Spolu s hostem Albertem Kubištou se věnovali židovským 
dějinám našeho regionu a zhruba 160 návštěvníkům poskytli vhled právě do této oblasti historie. 

Autoři v kostce nastínili vývoj ve městě od počátku až do tragického 20. století. Objevily se 
informace o výtržnostech ve městě, o přijímání židů vrchností a měšťany až po propojení 
hilsneriády právě s Velkým Meziříčím. Po samotném programu pak zbylo místo i pro dotazy z řad 
publika.  
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Výstava 130 let Muzea Velké Meziříčí (od 24. 11. 2023) 

 

Poslední výstavním počinem roku 2023 byla výstava věnovaná 130. výročí vzniku muzea. 
Slavnostní vernisáž nebyla jenom a pouze o historii instituce, ale zpestřila ji dobová módní 
přehlídka, která představovala modely z přelomu 19. a 20. století. 

Návštěvníci muzea se mohli seznámit s historií, řediteli, ale také s objekty, kde muzeum 
v průběhu let sídlilo a nacházelo útočiště. Ve výstavním sále čekalo na návštěvníky několik 
desítek zajímavých exponátů. Historii muzea dokreslila například pamětní kniha, ukázky 
pozvánek či množství dobových fotografií. Muzejní knihovnu reprezentovala ukázka umělecké 
vazby z dílny Stanislava Vodičky, fond starých tisků zase Historie církevní z roku 1594 z tiskárny 
Daniela Adama z Veleslavína. 

Představen byl fond militarií, a to například párovými soubojovými pistolemi z dílny 
vyhlášeného puškaře Matěje Novotného. Nechyběly ani jídelní misky, vojenská známka či 
taška na náboje. Na druhou stranu byly vystaveny také předměty z běžné domácnosti, jež 
někteří možná i pamatují od svých babiček. 

Výtvarné umění bylo zastoupeno tvorbou sochaře Jiřího Marka, Zdenky Vorlové Vlčkové či 
malířem Otto Stritzkem.  

Z bohatého numismatického materiálu byly vystaveny groše Václava II., Karla IV. či denáry 
z počátku 13. století. Zájmu se určitě těšila i ukázka zlatých uherských dukátů nalezených na 
počátku minulého století v nedalekém Jabloňově. 

 

 

 



14 
 

Zámecký adventní koncert (10. 12. 2023) 

 

Velkomeziříčské muzeum navázalo na loňský předvánoční koncert a připravilo na druhou adventní 
neděli koncert souboru Musica Festiva. Návštěvníci zámku vyslechli tradiční vánoční skladby v 
podání sopranistky Olgy Vít Krumholzové, kytaristy Petra Štěpána, houslistky Dagmar Virtové a 
hobojistky Gabriely Plaché.  

Během koncertu zazněla ve vyzdobené zámecké jídelně například Schubertova Ave Maria, 
Alžbětínská serenáda či klasické koledy Chtíc, aby spal či Tichá noc, svatá noc. 

Po skončení koncertu byli posluchači pozváni na malé vánoční občerstvení.  
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Návštěvnost 
Co se týče shrnutí celoroční návštěvnosti hlavní prohlídkové trasy, tedy šlechtických salonů a 
muzejních expozic, vzrostla oproti minulému roku o zhruba 9 procent. Dosáhla téměř hranice 
5000 návštěvníků, což je nejvyšší číslo od roku 2011. Vůbec poprvé tak převažoval poměr 
návštěvníků stálých expozic (šlechtické salony, muzejní expozice) nad návštěvníky akcí. 

Vyšší počet návštěvníků využil také možnost prohlídkové trasy rytířského sálu, oproti 
loňskému roku zde bylo navýšení o zhruba 70 procent. V podobném duchu se nesly také 
programy pro školy, kdy jsme v průběhu jarních i podzimních měsíců nabízeli celkem 6 
programů a jednu komentovanou prohlídku města. Těchto možností dohromady využilo 66 
školních skupin v celkovém počtu 1426 osob, což byl oproti loňskému roku nárůst o 75 
procent. 

Méně návštěvníků naopak prošlo výstavním sálem, kde se v průběhu celého roku uskutečnily 
2 výtvarné a 2 historické výstavy.  

Oproti loňskému roku ubylo návštěvníků historických slavností, na druhou stranu všechny čtyři 
vernisáže byly nadprůměrně navštíveny, navíc přibyla akce pořádaná v nové synagoze, čímž se 
rozdíl podařilo snížit. 
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